
 
Archival Survey Form /Formularz kwerendy archiwalnej/ 

 
 
1. Archive Name: 
       /Nazwa archiwum/ 
 
 Archiwum Instytutu Pamięci Narodowej w Warszawie 
 
2.  Collection Number and Title: 

/Sygnatura i tytuł zespołu/ 
 

 Prokuratura Specjalnego Sądu Karnego w Lublinie 
   Sygnatura GK 359 (dawna sygnatura PSSKL) 
 
3.  Inclusive Dates: 

/Daty powstania/ 
 

 1944 - 1955 
 
4. Number of Files: 

/Liczba teczek – j.a./ 
   
 
 
5. Length of Files /running meters/: 

/Wielkość zespołu w metrach bieżących/ 
 mb. 
 
6. Brief description of collection content/subject. 

     Sub-collections with the files’ numbers (if relevant): 
/Krótki opis zawartości (tematyki) zespołu. Podział na podzespoły wraz z sygnaturami 
teczek (jeśli potrzebne)/ 

 
Zespół zawiera kolekcję akt wytworzonych przez urząd prokuratora w toku dochodzeń w 
sprawach art. 1 i 2 dekretu z 31 sierpnia 1944 r., tzw. „dekretu sierpniowego”. Są to akta 
dochodzeniowe, protokoły przesłuchań, zeznania świadków itp. Sprawy te nie zakończyły 
się w sądzie w wyniku umorzenia postępowania, decyzji o odstąpieniu od ścigania, a 
także w wyniku nie ujęcia sprawcy, jego śmierci, wyjazdu zagranicznego itp. 

 
7. Finding aids available? 

/Czy istnieją pomoce takie jak inwentarze, rejestry, katalogi, inne opisy zespołu?/ 
 

  NIE 
 
  Spis nazwisk podejrzanych przeciwko, którym toczyło się postępowanie. 
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8. Microfilm available? (If so, give location and call number): 
/Czy zespół jest już zmikrofilmowany? Jeżeli tak, kiedy mikrofilm został wykonany, 
gdzie jest przechowywany i jaka jest jego sygnatura?/ 

 
NIE 

 
9. Notes: 

/Uwagi/ 
 

Z uwagi na brak pomocy kwerenda prowadzona była w całym zespole teczka po teczce.  
W niniejszym zestawieniu znajdują się jednostki w których osoby podejrzane były o 
zbrodnie na Żydach, Żydzi byli sprawcami, świadkami lub ofiarami. W pojedynczych 
przypadkach kursywą zaznaczono sprawy nie dotyczące bezpośrednio przestępstw wobec 
Żydów, zawierające ciekawy materiał lub dotyczące jeńców wojennych. Podkreślenie 
oznacza, że materiał znajdujący się w teczce jest wyjątkowo obszerny i ciekawy. 
Niewielka część dokumentów w języku rosyjskim lub odpisy tłumaczeń. Większa niż w 
prokuraturach okręgu kieleckiego ilość przypadków umorzeń dochodzenia z powodu 
zgonu podejrzanego, najczęściej osadzonego w obozie pracy. 
 
Ogólny stan zachowania zespołu określić można jako średni, akta po odgrzybieniu. 
Większość akt paginowanych jednostronnie inne wypadki zaznaczono w opisie. Ok. 10% 
kart zapisanych jednostronnie. Pismo w większości ręczne, często nieczytelne. Opis 
każdej ze spraw kończy rok w którym przeprowadzono dochodzenie, ilość kart w teczce  
oraz  sygnatura.  
Kwerendę wykonano do sygnatury GK 359/450 włącznie. 
 

10.  Name of Researcher: Małgorzata Lipiec  
/Nazwisko badacza/ 

 
11.  Date:    grudzień 2008- styczeń 2009 r. 
        /Data kwerendy/       
 
12.  Record groups and Files chosen for microfilming: 

/Podzespoły i teczki proponowane do zmikrofilmowania/ 
 

Files’ numbers 
Numery teczek 

Files’ Titles (or content description), approx. number of frames 
Tytuły teczek (lub opis ich zawartości), przybliżona ilość klatek 
mikrofilmu 

Teczka zawiera: 
 doniesienie o przestępstwie spisane od świadka lub w wyniku działalności 

dochodzeniowej UBP 
 korespondencję urzędową i śledczą w sprawie 
 protokoły aresztowania, rewizji, korespondencję w sprawie zatrzymania 

podejrzanego 
 protokoły przesłuchań świadków i podejrzanego 
 wnioski dowodowe i śledcze 
 czasami jest akt oskarżenia 
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 podania podejrzanego, rodziny, „różnego rodzaju poświadczenia moralności” 
 postanowienie o umorzeniu śledztwa wraz z uzasadnieniem 
 korespondencję w sprawie zwolnienia podejrzanego lub jego śmierci, braku 

możliwości odnalezienia 
 większość akt zawiera postanowienie o zatrzymaniu, informacje o miejscu 

zatrzymania oraz korespondencję z administracją więzienia lub aresztu 
Większość spraw umorzono z powodu: 

 nie dowiedzenia przestępstwa  
 śmierci podejrzanego w więzieniu lub obozie pracy (reedukacji) 
 niemożności odnalezienia podejrzanego 

 
 
 
Samczuk Eugeniusz i inni  / Samczuk Piotr, Samczuk Anatol/, obywatel narodowości 
ukraińskiej, podczas okupacji pracownik magistratu we Włodawie, podejrzany na podstawie 
anonimu o to, że na terenie Włodawy działali na szkodę ludności polskiej i żydowskiej. 
Świadek Bosiak Jan zeznał, że podczas prześladowań Żydów  Samczuk Piotr „miał pod sobą 
dużo Żydów nad którymi się znęcał” /k. 29/. Świadek Bondarczuk Aleksander zeznał, że 
widział jak podejrzany Samczuk Piotr  bił i pobierał łapówki od Żydów kierowanych do 
wywózki /k. 30/. Świadek Czajkowski Kazimierz zeznał, że Samczuk Tatiana, siostra 
podejrzanego, wykorzystując znajomości wśród Niemców, wielokrotnie interweniowała gdy 
chodziło o wywiezienie kogoś na roboty /k. 110/.  Śledztwo umorzono z braku dowodów 
winy. 1945-46, K 131 Sygn. GK 359/3 
 
Nicipora Franciszek oskarżony przez Lebenbauma Abrama o pobicie i wydanie Niemcom 
ukrywającego się w Parczewie swojego ojca, Lebenbauma Szyję, w wyniku czego został 
zamordowany. Świadkiem tego miał być Zonszajn Szama, zatrudniony przez Niemców do 
przewożenia grabionego żydowskiego mienia. Świadek Wakerman Mordka Maks zeznał, że 
podejrzany podczas okupacji był strażakiem i tej racji musiał uczestniczyć w akcjach 
przeciwko Żydom ale ich specjalnie nie wydawał. Brat świadka, Szymon, który został 
wysiedlony w 1942r. i prawdopodobnie zginął na Majdanku, przed wysiedleniem powierzył 
podejrzanemu klucze od swojego magazynu zbożowego z prośbą o sprzedaż zboża i 
dostarczenie pieniędzy, co podejrzany uczynił. Świadek podał też nazwiska strażaków z 
Parczewa, którzy współpracowali z Niemcami i wydawali Żydów: Bocian i Centkowski 
/k. 40/. Śledztwo umorzono z braku dostatecznych dowodów. 1946  K 52 Sygn. GK 359/4 
 
Pawłowska Maria i Gębek Józef podejrzani  o oskarżenie przed władzami niemieckimi żony 
Pawłowskiego Andrzeja o żydowskie pochodzenie. Dochodzenie wykazało, że pomiędzy 
podejrzanymi a poszkodowanym Pawłowskim miały miejsce spory o działy rodzinne. 
Śledztwo umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1946, K 46. Sygn. GK 359/13 
 
Zając Wladysław, Zając Paweł, Baran Stefan, Wojarz (?), Paterek Stanisław, Lasek 
Józef, Lasek Edward, Lasek Kazimierz, podejrzani o ograbienie i zamordowanie we 
wrześniu 194r4r. we wsi Tuszów pow. Lublin, Finkelsteina Eliasza. Zawiadomienie złożył 
Rochwerg Jankel, który ukrywał się podczas okupacji razem z zamordowanym. Świadek 
Grinberg Lejba zeznał, że u Andrzeja Pyszniaka w Tuszowie ukrywała się jego siostra i kiedy 
przyszedł pewnego razu dostarczyć jej pieniądze, słyszał jak Paterek Stanisław i Zając Paweł 
pytali Pyszniaka o ukrywanych Żydów i grozili rewizją. Wg świadka, Marianna Kwietniówna 
z Tuszyna  mówiła że Paterek i Zając zamordowali w styczniu 1944r. Fefermana. /k. 27/ 
Śledztwo umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1945-46  K 51 Sygn. GK 359/14 
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Wroński Jerzy  oskarżony przez Irenę Kończugowską, vel Ita Berge z pochodzenia 
Żydówkę, o spowodowanie i ułatwienie ujęcia przez Niemców Żydów skoszarowanych i 
zatrudnionych na terenie fabryki "Bengal" w Lublinie  1941r. w wyniku czego zostali oni 
wywiezieni i wymordowani na Majdanku. Kończugowska zeznała, że podejrzany przyjmował 
od Żydów kosztowności na przechowanie którymi dzielił się z innymi zarządcami fabryki 
Burliga Stefanem i Schneiderem Bogumiłem, ukrywającego się pod nazwiskiem Malinowski 
Bogusław /k. 6/. Śledztwo umorzono z braku dowodów winy. 1945, K 60. Sygn. GK 359/15  
 
Rojter Ryszard podejrzany o kradzież dokonaną w domu Deonizy Bogusławskiej. 
Dochodzenie prowadzone w wyniku zeznań zebranych w sprawie Zofii Chylińskiej, 
podejrzanej o ograbianie Żydów w getcie w Rożyszczach. Podejrzany zeznał, że był 
świadkiem jak Chylińska przyszła pewnego razu z Niemcem do Judenratu i zażądała dania jej 
futra i sukienek. /k. 6/. Dochodzenie umorzono wobec nieustalenia faktu przestępstwa. 1945, 
K 12. Sygn. GK 359/27  
 
Eichelberger Helena  oskarżona o złożenie wniosku w spr. wydania jej legitymacji dla osób 
pochodzenia niemieckiego. Podejrzana przyznała się dostawianych jej zarzutów, wyjaśniając, 
że będąc córką oficera austriackiego i Żydówki, wobec zainteresowania władz okupacyjnych 
jej nazwiskiem i metrykami jej rodziców, zdecydowała się podpisać wniosek o uznanie 
pochodzenia niemieckiego. Wyjaśnienia potwierdzone zostały prze świadka Norberta Drucera 
/k20/ W tej sytuacji dochodzenie umorzono. Razem z podejrzaną podejrzany był także jej syn 
Szacki Andrzej, który zmarł przed zakończeniem dochodzenia. 1945, K 26. Sygn. GK 359/51 
 
Jakóbczyk /Jakubczyk/ Stanisław, po sierpniu 1940r. dzielnicowy II Komisariatu Policji 
Granatowej w Lublinie, podejrzany że wydał w ręce Niemców działacza  politycznego Józefa 
Zalewskiego, który w wyniku tego został wywieziony do obozu koncentracyjnego i tam 
zmarł. Podejrzany podczas przesłuchania podał nazwisko kaprala Władysława 
Baranowskiego, funkcjonariusza tego posterunku, który odkrywszy na terenie dzielnicy 
żydowskiej nielegalny ubój bydła wdrożył postępowanie. Podejrzany chcąc wyciszyć sprawę, 
napisał na niego raport i twierdzi że Baranowski z zemsty złożył na podejrzanego doniesienie. 
/k.4/ Dochodzenie umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1945, K. 15.  
Sygn. GK 359/56 
 
Suchorab Kazimierz uczeń Centralnej Politycznej Szkoły Oficerskiej oskarżony przez 
innego ucznia tej szkoły, Kuca, o to że po wejściu Niemców w 1941r. do Lwowa, zaczął 
współpracować z nimi wstępując do policji i brał czynny udział w wydawaniu Niemcom 
Polaków oraz Żydów, a po przejściu do policji "Bahnschutz" odbieraniu podróżującym koleją 
Polakom i Żydom ich rzeczy w okrutny sposób. Wobec niemożności potwierdzenia zeznań 
świadka Kuca, ani ponownego przesłuchania, śledztwo umorzono z braku dostatecznych 
dowodów winy podejrzanego.1945, K 33. Sygn. GK 359/59 
 
Węcławski Józef podejrzany o współpracę z żandarmerią niemiecka oraz współudział w 
doprowadzeniu kilkorga Żydów do Niemców zamieszkałych w Browarze Popkowice. 
Podejrzany nie przyznał się do współpracy z Niemcami ale przyznał się do doprowadzenia 
Żydów. Świadek Ryfka Feliks widział jak Niemcy wyprowadzali 2 dorosłych Żydów z 
dzieckiem z domu Trześniewskiego i zeznał, że podejrzany był biernym świadkiem tego 
wydarzenia /k. 33./ W tej sytuacji dochodzenie umorzono wobec braku dowodów winy 
podejrzanego. Teczka zwiera także dokumenty dotyczące śledztwa przeciwko Rębalskiemu, 
byłemu kierownikowi Browaru Popkowice, umorzonego z powodu jego śmierci,  
prawdopodobnie zastrzelonego w 1943r. przez partyzantów. 1945-46 K 50, 
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Sygn. GK 359/64 
 
Jabłońska Julia/Julianna/, oskarżona przez męża Jabłońskiego Mariana o wydanie 
Niemcom w 1942 lub 43 r. ukrywającego się u gospodarza Kopcia Jana zam. w Kol. 
Łukawiec gm. Firlej Żyda nazwiskiem Szloma Kot. Dochodzenie umorzono wobec braku 
dostatecznych dowodów winy. 1946, K 30 /częściowo niepaginowane/ Sygn. GK 359/67 
 
Mogielnicki Witold właściciel majątku Bzowiec gm. Rudnik, podejrzany o współpracę z 
oddziałem NSZ pod dowództwem "Lancy" Buszowskiego z Bzowca,  podżeganie do walk 
bratobójczych z oddziałami AL, oraz udział w mordzie AL-owców /GL/ w okolicy wsi Borów, 
pow. Kraśnik. Teczka zawiera zeznania dot. działalności oddziałów AK i NSZ. Świadek 
Radecki Leon zeznał, że od  22 kwietnia 1944r. Niemcy rozpoczęli regularne nagonki na 
oddziały AL na terenie pow. Krasnystaw i po każdej takiej akcji nadciągały oddziały NSZ 
"Znicza, "Zęba", "Cichego" w pościgu za żołnierzami AL.  /k. 15/. Dochodzenie umorzone z 
braku dowodów winy.  1945-46. K 87 Sygn. GK 359/69 
 
Skotnicki Jerzy, który będąc członkiem formacji zbrojnej " Wachmannschaft" S.S. 
pełnił w okresie 1943-44 na terenie woj. lubelskiego służbę w obozie przymusowego 
odosobnienia dla Żydów w Poniatowej. Podejrzany przyznał się do stawianych mu zarzutów. 
Dochodzenie umorzone z braku dostatecznych dowodów winy. Teczka zawiera akt umorzenia 
śledztwa prowadzonego przeciwko żonie podejrzanego, Skotnickiej Stefanii, która podczas 
okupacji prowadziła bufet na stacji kolejowej w Nałęczowie. Zarzuca się jej, że przyjmowała 
od Ukraińców z SD w Poniatowej kosztowności zrabowane Żydom. To dochodzenie także 
zostało umorzone z braku dowodów winy. 1945 K. 9. Sygn. GK 359/72 /tom1/  
K 85 Sygn. GK 359/72 /tom2/ 
 
Błażewicz Wacław podejrzany o współprace z Niemcami, noszenie swastyki i oddawanie 
Niemcowm honorów. Świadek Korzenk (?) Stefan, zeznał, że podejrzany przechowywał u 
siebie w warsztacie Żydów /k. 24/. Dochodzenie  umorzono z braku dowodów winy. 1944-45, 
K 28. Sygn. GK 359/77 
 
Hyćko Władysław /Andrzej/  podejrzany m.in. o wymuszenie w dn. 14 kwietnia 1943 od 
Ziółka Andrzeja maszyny kamaszniczej którą ten kupił wcześniej od Żyda nazwiskiem 
Herszeg Wejnberg. Podejrzany zeznał że maszynę miał zabrać od Ziółki na prośbę Wejnberga 
i sprzedać co też uczynił a pieniądze zwracał w ratach /k.4/. Dochodzenie umorzone z braku 
dostatecznych dowodów winy. 1944-45, K 26. Sygn. GK 359/82  
 
Czerwiński Stanisław podejrzany o współpracę z gestapo na terenie Lublina i Kraśnika. 
Obciążające go zeznania, także o przynależność w czasach studenckich do antysemickiej 
bojówki "Obwiepol" złożyła Irena Pleśniarowicz-Ukraińczyk, /k.1-4/ która w latach 1940-43 
była z nim związana. Oskarża go o spowodowanie zatrzymania przez gestapo jej i jej 
późniejszego męża Ukraińczyka Włodzimierza przez gestapo, pod zarzutem niearyjskiego 
pochodzenia. Pleśniarowicz zeznaje, że podczas zatrzymania, Ukraińczyk rozpoznał na 
korytarzu gestapo kolegę szkolnego Librozena, który miał być konfidentem gestapo /k.2/. 
Podejrzany nie przyznał się do winy, obciążając jednocześnie Pleśniarowicz zeznaniami 
dotyczącymi jej kontaktów z gestapo. Dochodzenie umorzono wobec braku dowodów winy. 
1945. K. 28 Sygn. GK 359/89 
 
 
Siwiec Edward podejrzany m.in. o wydanie żandarmom niemieckim "byłego kpt. Wojsk 
Polskich" nieznanego nazwiska i Żyda Sztamlera (?), dzierżawcę cegielni w Łopalkach (?) 
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zam. w Wąwolnicy na Zarzeczu. Świadek Struzik Longin zeznał, że podejrzany na zapytanie 
żandarmów widzących siedzących na polu dwóch mężczyzn, czy osobnik siedzący z Żydem 
jest tez Żydem odpowiedział: "jakby nie był Żydem to by z Żydem nie siedział" /k. 35/. 
Dochodzenie umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1944-46, K. 111.  
Sygn. GK 395/93 
 
Kacedan Jan,  były żołnierz armii francuskiej, wzięty do niewoli w 1940, przebywał m.in. w 
stalagu na Górnym Śląsku skąd uciekł do Krakowa. Ok 1941r. "za protekcję kolegi" dostał 
posadę agronoma powiatu oraz administrację majątku pożydowskiego w Kryłowie. 
Podejrzany zeznał że z Polakami porozumiewał się po polsku, z Ukraińcami po ukraińsku. 
Świadkowie zarzucają mu zły stosunek do Polaków. Teczka zawiera pisma z Ministerstwa 
Sprawiedliwości Nadzoru Prokuratorskiego wskazujące, że podejrzany został osadzony 
bezpodstawnie, ponieważ o jego wydanie zwróciła  się Misja Francuska Poszukiwań w 
Polsce. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1945, K 23. Sygn. GK 359/99 
 
Liszyk /Liszak/ Eugeniusz  sekretarz  Powiatowej Rady Narodowej, podejrzany o to, 
że pełniąc funkcję sekretarza w gminie Wola Wereszczyńska współpracował z Gestapo. 
Podejrzany wspólnie z wujtem Dudkiewiczem Alfonsem, aktualnym funkcjonariuszu MO we 
Włodawie , miał rabować "wiejską ludność a przeważnie Żydów"/k.1/. Na pytanie jak często 
chodził rabować Żydów podejrzany zeznał, że pamięta, że był u Ewrejszy /Ewrejki(?) 
Urabach po rzeczy wartościowe, ale wspomniana je pochowała i nie chciała oddać /k. 10/.  
Dochodzenie umorzono z braku podstaw do wszczęcia postępowania sądowego. 1945,  K 25. 
Sygn. GK 359/ 107 
 
Sanin Wanda oskarżona przez bratową Marię Sanin o podpisanie volkslisty i współpracę z 
gestapo. Podejrzana zeznała, że znała podczas okupacji spotykała się z Niemcem Willi Wulke 
i za jej poręczeniem zostało uwolnionych 2 dzieci /nazwiska nieczytelne/ Salka i Jerzy / k. 8/ 
natomiast Sanin Maria pewnego razu w 1944r. miała powiedzieć do niego ""wszystkich 
Żydów żeście sprzątneli a ją jedną trzymacie". Chodziło o manikiurzystkę Adamczyk Salę.  
na co Niemiec poprosił żeby przysięgła że ta jest Żydówką, na co Sanin Maria przysięgła na 
Boga. Po konfrontacji w czasie której Sanin Maria powiedziała że nazwisko Adamczyk jest 
fałszywe,  kobieta została aresztowana /k. 9-10/. Dochodzenie umorzono z powodu śmierci 
podejrzanej. 1945, K 62. Sygn. GK 359/108  
 
Kruk Zdzisław oskarżany przez Gagracza Jana ps "Ślazak", o to że w 1943r. w Józefowie 
pow. włodawski, wspólnie zabrali przemocą rosyjskie złote monety dwóm Żydom o 
nieustalonych nazwiskach, zbiegłych z obozu w Sobiborze. Podejrzany zeznał, że widział 
Gagracza  tuż po wejściu wojsk sowieckich w mundurze niemieckim. Teczka zawiera 
wniosek o umorzenie dochodzenia z braku dowodów winy w sprawie przeciwko Gagraczowi 
podejrzanemu o wydanie Niemcom Jadwigi Baderówny a także zeznanie Gagracza /k. 9/, nie 
zawiera natomiast wniosku o umorzenie dochodzenia w sprawie Kruka Zdzisława. 1944-45, 
K. 16. Sygn. GK  359/116 
 
Powrózek Józef  oskarżono o udział w obławach prowadzonych przez żandarmerię podczas 
okupacji. Zarzut został postawiony na podstawie zeznań Powrózka Antoniego, Koszkę Jan i 
Tylusa Andrzeja. Żona podejrzanego w piśmie do prokuratury wskazuje że świadkowie 
fałszywie oskarżają z chęci zemsty za uniemożliwienie im wydania ukrywających się Żydów 
i na świadków wskazuje m.in.: Rufel Mosiek i Szpiro Josek z Kraśnika /k. 22/.  Świadek 
Szpiro Josek zeznał, że Tylus Andrzej, który w czasie okupacji należał także do bandyckiej 
szajki, napadał także na podejrzanego, co podejrzany zgłosił Niemcom. Świadek zeznał też, 
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że Tylus napadł go w kryjówce, zabrał 2 złote pierścionki, chciał go zabić a po kilku dniach 
"wraz z innymi, zabił mi żonę, szwagra i jego dzieci" /k. 33/ 
Kokoszka Jan przesłuchany w roli świadka zeznał, że Tylus na początku wojny polsko 
niemieckiej okradł jakiegoś Żyda i z tego powodu uciekł do Niemiec, gdzie go zaaresztowano 
i przewieziono do więzienia w Lublinie /k. 96/. Dochodzenie umorzono wobec braku 
dowodów winy 1944-1945, K 103. Sygn. GK 359/120 
 
Ochrymczuk Jan, podejrzany o to, że jako sołtys kol. Dubnik gm. Sobibór, wskazał 
Niemcom 12 uciekających Żydów w wyniku czego ci zostali ujęci, jeden zabity a pozostałych 
aresztowano. Świadek Stelmaszyk Pantelejman zeznał, że podejrzany był współpracownikiem 
niemieckim i brał udział w łapankach na jeńców sowieckich i polskich a także Żydów /k.2/ 
Podobne zeznanie złożył Stelmaszuk Piotr /k.3-5/. W piśmie do prokuratury czytamy że 
rodzina podejrzanego twierdzi że został fałszywie oskarżony przez Kuźmę Ślebika który już 
podczas okupacji oskarżał go przed Niemcami m.in. o sprzedaż nafty Żydom /k. 12/ oraz 
pismo Ochrymczuka do wujta Gminy Sobibór /k.19/. Dochodzenie umorzone z braku 
dowodów winy. 1945, K. 47. Sygn. GK 359/123 
 
Jeske Józef  podejrzany o współpracę z Niemcami i "wpływy u Niemców". Śledztwo 
wszczęte na skutek protestu Gminnej Rady Narodowej w Parczewie dot. decyzji Urzędu 
Wojewódzkiego w Lublinie przywracającej "ważność umowy dzierżawnej pomiędzy 
okupantem niemieckim a p. Jeske". Sprawa dotyczy młyna i elektrowni w Parczewie 
będących przed wojną własnością żydowską. W odpisie pisma czytamy, że właściciele zostali 
wymordowani ale "obecnie na terenie miasta Parczewa znajdują się spadkobiercy, którym z 
czasem po przeprowadzeniu dochodzeń zostanie oddane prawo własności" /k. 26/. 
Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1944-45, K 176. 
Sygn. GK 359/132 
 
Koszel Zygmunt podejrzany o zadeklarowanie przynależności do narodu niemieckiego. 
Świadek Domański Roman, z pochodzenie Żyd zeznał, że wielokrotnie ukrywał się u 
podejrzanego. Świadek Krasucki Efraim, także Żyd. zeznał, że podczas likwidacji getta 
podejrzany ukrywał przez kilka dni jego żonę i córkę oraz rzeczy, które w 1943r wszystkie 
zwrócił. Dochodzenie umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1945, K 53. 
/niepaginowane/ Sygn. GK 359/168 
 
Ciesielski Piotr podejrzany o branie udziału w rewizjach przeprowadzanych przez gestapo w 
poszukiwaniu ukrytej żywności. Świadek Dąbrowska Salomea zeznała że przyjęła od 
"żydków Rodzynków (?) - którzy za jakieś dwa lata po tym zostali wysiedleni z Parczewa - 
krowę" / k. 8/. Świadek Dąbrowski Antoni zeznał "na jakiś rok przed wysiedleniem Żydów z 
Parczewa "jacyś dwaj Niemcy i jakiś żydek z Parczewa zabrali ze stodoły mojej matki zabitą 
( ? ) żydowską krowę. Skąd Niemcy się o tym dowiedzieli- nie wiem" /k. 27/ 
Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1946, K 40. Sygn. GK 359/178 
 
Laśkiewicz /Laszkiewicz/ Stanisław podejrzany na skutek skargi Czerwińskiej Wandy o 
wydanie Gestapo Dusia Jana, Dusia Przemysława i Józefa Dusia. W toku śledztwa świadek 
Pluder Stefan zeznał, że znał konfidenta niemieckiego o nazwisku Bajruch Szlama /k. 14/. 
Także świadek Krowiński Leon, aresztowany przez gestapo w 1940r.  zeznał, że widział 
podczas swojego aresztowania Żyda, współpracownika gestapo /k. 13/. Dochodzenie 
umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1945-46, K. 54. Sygn. GK 359/180 
 
Bieliński /imię nie znane/ inżynier budowlany, podejrzany o utrzymywanie kontaktów z 
gestapo. Świadek Kozioł Adela, podczas okupacji dozorczyni domu przy ul. Bernardyńska 26 
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w Lublinie, zeznała, że podejrzany wprowadził się do tej kamienicy po wejściu Niemców do 
Lublina, wprowadził się z kilkoma walizkami a "a gdy Niemcy przesiedlali do getta Żydów 
wówczas ob. Bieliński się wzbogacił i przywłaszczył sobie pożydowskie meble". 
Postępowanie zawieszono wobec nieujęcia podejrzanych. K. 24 (niepaginowane).  
GK 359/185 t.2  
 
Barankiewicz Tadeusz,  wg anonimowego doniesienia, były granatowy policjant w 
Kawenczynie, pow. kraśnicki, podejrzany o zamordowanie 124 Żydów podczas likwidacji 
getta w Janowie Lubelskim w 1942r. Wskazani w anonimie świadkowie nie potwierdzili 
udziału podejrzanego. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1946, K. 13. 
Sygn. GK 359/187  
 
Goworowska Aleksandra, podejrzana na podstawie doniesienia złożonego przez Bobrowską 
Marię m.in. to że we Włodawie Żyda - szklarza, o nieustalonym nazwisku wydała Niemcom 
za to, że zażądał zbyt wysokiej ceny za szklenie okien, w wyniku czego ów Żyd został 
zastrzelony./k. 4/. Świadek Majewska Antonina zeznała, ze słyszała jak Żydówce która od 
podejrzanej domagała się zapłaty za kurczaki podejrzana powiedziała, że nie zapłaci, a jak ta 
chce to niech idzie na skargę do żandarmów /k. 6/. 1946, K 48. Sygn. GK 359/188   
 
Szubartowski Stanisław od 1932r. wójt gm. Bełżyce, podejrzany o zdeklarowanie 
przynależności do narodu niemieckiego. Świadek Cukierman (?) Szyja zeznał że w dniu 12 
października 1942r.  podczas przesiedlenia Żydów do getta w Bełżycach widział jadącego 
furmanką z Niemcami cywila ze szpicrutą w ręku i ludzie mu powiedzieli że to wójt 
Szubartowski. Świadek Wojtowicz Stanisław zeznał, że kiedy przechowywał u siebie Żydów, 
wójt spytany co robić, kazał czekać aż wszystko ucichnie. Świadek Noach Becher zam. ul. 
Lubartowska 8 zeznał, że mieszkał w domu będącego własnością podejrzanego w Bełżycach 
ul. Rynek 29 ponad dwadzieścia lat, razem z kilkunastoma innymi rodzinami żydowskimi. 
Świadek podaje że podejrzany nie pobierał opłat od biedniejszych zarówno przed wojną jak i 
w trakcie okupacji. Dochodzenie umorzone z braku dostatecznych dowodów winy.  
1945, K 64. Sygn. GK 359/200 
 
Wałdowska J ózefa i inni  podejrzana o podpisanie volkslisty i współprace z Niemcami. 
Świadek Dąbrowska Stanisława zeznała że po likwidacji Żydów podejrzana dostała o 
Niemców sklep oraz, że widywała jak Wałdowski Antoni /stażnik więzienia na Zamku w 
Lublinie, zastrzelony przez partyzantów w 1944 zwoził do domu mienie pożydowskie /k. 3/  
Świadek Cisłowski Kazimierz zeznał, że słyszał m.in. od Żydów Jankla i Bracławskiego  
że w grudniu 1939r.w wigilię o godz. 11 w nocy Niemcy rozstrzelali na kirkucie 10 
zakładników wśród których byli prezesi Sekutowicz i Bryła. /k.7/. Akta zawierają także odpis 
zeznania Kostki Stanisława, naocznego świadka egzekucji przeprowadzonej 12.02.1940r. 
koło kirkuta przy ul. Siennej podczas której zastrzelono ok. 180 osób /karta bez numeru/. 
Dochodzenie umorzono z braku dostatecznych dowodów winy. 1944-45  K 113 /ok. połowa 
niepaginowana/. Sygn. GK 359/221 
 
Stopyra Maria i inni  podejrzana o podpisanie volkslisty. Dochodzenie umorzone z powodu 
choroby psychicznej podejrzanej. Świadek Rozbicka Wanda zeznała, ze podejrzana ukrywała 
zbiegłą z Majdanką Żydówkę Saloemeę Frachterówną którą potem odesłała do jej matki 
Marii Holzkenner - Frachter, do wsi Piotrowice. 1945, K 60. /ok. połowa niepaginowana/ 
Sygn. GK 359/225 
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Zielińska Maria podejrzana o zadeklarowanie przynależności do narodu niemieckiego oraz 
spowodowanie śmierci dwóch polskich lotników. Podejrzana zeznała, że pod koniec r. 1941 
chodziła do lokalu żydowskiego przy ul. Lubartowskiej gdzie poznała Żyda Jakuba 
Goldmana, z którym zawarła małżeństwo u rabina Kalmuda (?) przyjmując wyznanie 
mojżeszowe. Kiedy nastąpił pogrom żydowski, podejrzana zabrała męża do siebie i ukrywała 
go do czasu kiedy został zamordowany /k. 9/. Dochodzenie umorzono z braku dowodów 
winy. 1944-46, K 16. Sygn. GK 359/239 
 
Bagar Edward podejrzany o zgłoszenie przynależności do narodu niemieckiego. Podejrzany 
zapytany o kontakty z AK zeznał, że przez "pewien czas ukrywał żyda który należał do AK" 
/k. 3/. Córka podejrzanego Nowacka Czesława w piśmie do Specjalnego Sądu Karnego w 
Lublinie podaje że ojciec uratował życie wielu Żydom którym wyrabiał urzędowe papiery 
/k.39/. Dochodzenie umorzono wobec faktu że podejrzany podpisał listę aby pomagać 
czynnie społeczeństwo polskiemu. 1945, K 103. Sygn. GK 359/242 
 
Szałucha Józef były komendant posterunku policji granatowej w Trzydniku, podejrzany 
m.in. o strzelanie do ściganego przez żandarmów Żyda. W odpisie z notatnika podejrzanego 
znajduje się informacja o zarekwirowaniu cielaka oraz aresztowaniu Sznajdenmana Jakuba 
(?) w dn. 31.08.1941r. oraz aresztowaniu w dn. 21.10.1941r. o godz. 13 Pejzacha Wazecha z 
Zaklikowa. /k.2-3/. Podejrzany twierdzi, że część notatek robiona była w celu wykazania się 
aktywnością przed władzami niemieckimi. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 
1945, K. 61. Sygn. GK 359/243 
 
Żydowo Czesław, podejrzany o to że będą administratorem majątku Osiny Państ. Inst. 
Naukowego Gosp. Wiejskich w Puławach, zajętego po 1939 przez okupanta, wydał w ręce 
żandarmerii Józefa i Wacława Srmaczów którzy zostali aresztowani i osadzeni w wiezieniu. 
Żona podejrzanego, Alicja Żydowo, w podaniu do Prokuratury, napisała że mąż był 
oskarżany o pomoc Żydom z miasteczka, przy czym sama była pochodzenia żydowskiego co 
stwarzało kłopoty oraz że ukrywali w swoim domu Żydówkę z Częstochowy, Gaszyńską 
Zofię. /k. 24/ Śledztwo umorzono z braku dowodów winy. 1945 K. 56 Sygn.  GK 359/256 
 
Guniewicz Antoni podejrzany na podstawie doniesienia Horna Mojżesza o zawłaszczenie w 
grudniu 1941r. przy pomocy gestapo, warsztatu ślusarskiego przy ul. Królewskiej 13 w 
Lublinie, będącego własnością jego ojca, Horna Samuela /k.3,4/ Dochodzenie umorzono 
wobec braku cech przestępstwa. 1945, K 16. Sygn. GK 359/259 
 
Grzywaczewski Ignacy i inni /Bejda Klemens, Palakowski Antoni, Krzywicki Jan/ 
podejrzani o to że byli agentami  żandarmerii niemieckiej. Świadek Kazaluk Antoni zeznał, że 
podejrzani brali czynny udział w łapaniu Żydów zbiegłych z Sobiboru, zastrzelili i obrabowali 
Żydów ukrywających się w brogu w Grabowie /k. 6/. Również inni świadkowie potwierdzili 
udział podejrzanych w wyłapywaniu i oddawaniu w ręce Niemców zbiegłych bądź 
ukrywających się Żydów /k 7-10/. Dochodzenie umorzono z braku dostatecznych dowodów 
winy. 1945, K 64. Sygn. GK 359/260 
 
Lisowska Janina dentystka, podejrzana na podstawie zeznań Jakoba Kutena  o 
spowodowanie śmierci Altera Kutena, pracującego w jej gabinecie przed i podczas okupacji 
technika, oraz przywłaszczenie sobie należących do niego narzędzi dentystycznych. Kuten wg 
zeznań świadków zastrzelony został przez pijanego komendanta w getcie w Kamieniu 
Koszyrskim na Polesiu w końcu czerwca1942r./k 6,7,13/.  1945, K 73.  Sygn. GK 359/261 
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Szulak Szymon i inni /Szulak Borys/ podejrzani o to że w 1942r. na terenie pow. 
kowelskiego wskazali władzy niemieckiej partyzantów. Postępowanie wszczęte po złożeniu 
doniesienia przez byłych partyzantów żydowskiego pochodzenia działających w oddziałach 
dywersyjnych Armii Czerwonej na terenie województw wołyńskiego i poleskiego: Flasz 
Michał, Flasz Uszer (?), Kanonicz Szyja /k.1-5/. Podejrzany na zapytanie co wie o 
Ukraińcach współpracujących w tajnej policji z Niemcami na niekorzyść Żydów wskazał 
Prichodko (?) Walentego i Maksymiuka Włodzimierza /k. 10/. Dochodzenie umorzono z 
braku dowodów winy. 1945, K 27. Sygn. GK 359/274  
 
Jefimczuk Kornel podejrzany o pracę w ukraińskich organizacjach nacjonalistycznych, 
współprace z Niemcami oraz nawoływanie do mordowania Polaków i Żydów.  Dochodzenie 
wszczęte po złożeniu doniesień przez : Flasz Uszer, Flasz Mojsze, Guz Szmarja (?) /k.2-4/. 
Dochodzenie umorzone z braku dostatecznych dowodów winy. 1945-46, K 24. 
Sygn. GK 359/282 
 
Pogodziński Czesław podejrzany o współpracę z Niemcami, wskazywanie ukrywających się 
Żydów oraz przywłaszczanie sobie ich mienia  /k. 20/ wydanie Niemcom Halperówny (?)-
Niewęgłowskiej Marii ukrywającej Żydów w wyniku czego została zamordowana /k.42/. 
Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1945, K. 57. Sygn. GK 359/288 
 
Kałyn Włodzimierz  podejrzany m in o udział w mordzie dokonanym przez Ukraińców na 
Polakach mieszkających we wsi Słobódka Bólszowiecka w marcu 1944r. /k.4/. Świadek 
Niedzielski Bronisław zeznał, że słyszał od ludzi, że podejrzany pomagał Niemcom przy 
obławach na Żydów /k. 13/. Świadek Hill Józef zeznał, że w obławach na Żydów brali udział 
tylko Niemcy, gestapo, S.S. Schultzpolizei, milicja żydowska i milicja ukraińska ale 
przypuszcza że już po ujęciu Żydów podejrzany przywłaszczał sobie pozostawione przez nich 
ruchomości /k. 29/. Dochodzenie umorzono z braku winy podejrzanego. 1945-46, K. 37 
/część niepaginowana/  Sygn. GK 359/290 
 
Charkiewicz Jan  vel "Wańka", podejrzany  o współpracę z Niemcami, od 1943r. służył jako 
"członek siły zbrojnej armii niemieckiej w Trawnikach gm. Biskupice przy pilnowaniu 
Żydów w obozie" /k. 4/ . Podejrzany zbiegł z więzienia, rozesłano za nim listy gończe. 
Śledztwo umorzono z powodu jego śmierci w Białymstoku w r. 1948r. 1945-55, K 36.  
Sygn. GK 359/293 
 
Wójcik Antoni, podczas okupacji dozorca w magistracie w Chełmie, oskarżony przez Jarosz 
Raisę o znęcanie się nad ludnością żydowską podczas pogromu w Chełmie w 1942r., 
wskazanie mieszkania zajmowanego przez rodzinę żydowską mieszkającą przy ul. Lubelskiej 
15 w Chełmie oraz wydanie rodzin żydowskich ukrywających się na strychu sąsiadującego 
domu./k. 3/. Dochodzenie umorzone z braku dostatecznych dowodów winy.  1945, K 22  
Sygn. GK 359/306 
 
Wojtan Paweł,  podejrzany o to, że pełniąc podczas okupacji niemieckiej funkcję policjanta 
w Firleju i poźniej komendanta policji w Ostrowiu, brał udział w łapankach na Żydów i 
jeńców rosyjskich /świadek Woliński Jan k. 2/ Świadek Dążę Stanisław, burmistrz Ostrowa, 
były zastępca komendanta garnizonu AL w Ostrowie  zaświadcza, że podejrzany 
współpracował czynnie z partyzantami /k. 65/. Dochodzenie umorzone z braku dostatecznych 
dowodów winy. 1945, K 68. Sygn. GK 359/309  
 
Cieśliński Janusz podejrzany o to, że pracując podczas okupacji w policji kryminalnej  
Lublinie, aresztował Rusina Czesława, członka grupy AK wg zeznania podejrzanego /a także 
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świadków/ trudniącej się bandytyzmem. Rusin podczas przesłuchania wydał członków grupy: 
Bieleckiego, Lalkę Różańskiego. Świadek Ciołek Mieczysław zeznał, że podejrzany 
dostarczał osadzonemu na Majdanku Żydowi nazwiskiem Berwold Szyfman pieniądze i 
żywność /k. 24/. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1945, K 72.   
Sygn. GK 359/310 
 
Durkalewicz Jan i Władysława  /vel Durkało - Durkalewicz /podejrzani o współpracę z 
Niemcami oraz o wydanie Niemcom partyzanta Jarosławskiego Janusza. Akta zawierają 
oświadczenie podpisane przez: Nisenbaum Moszek, Berman Motek, (nazwisko nieczytelne), 
Nisenbaum Pesa,  którzy zeznali że Durkalewicz Jan kiedy mieszkał w Opolu Lubelskim gm. 
Puławy na stałe pomagał Żydom zamkniętym w getcie, wyprowadził rodzinę żydowską 
Zakrotów do lasu, doprowadził do uwolnienia aresztowanego buchaltera Judenratu Ankiera, 
nie pobierając za to wynagrodzenia /k. 4/. Świadek Winiarski Józef zeznał, że podejrzany 
Durkalewicz współpracował z SS z Poniatowej, za co otrzymywał "pożydowskie złoto" a 
także sam rabował Żydów z Poniatowej /k.19/. Akta zawierają oświadczenie Achmatowicz 
Marii, pracownicy Ministerstwa Administracji Publicznej, zawiadamiające że 
Durkalewiczowie ukrywali ob. Ankierową po ostatecznej likwidacji getta opolskiego /k. 17/. 
Dochodzenie wszczęte na podstawie wniosku Durkalewicz Władysławy w sprawie podjęcia 
kroków mających na celu rehabilitację Durkalewicza Jana vel Durkało Durkalewicza, 
umorzone z braku dostatecznych dowodów winy. 1945,K 45. Sygn. GK 359/316 
 
Kupiec Mikołaj komendant posterunku policji granatowej gm. Konopnice podejrzany o 
udział w dokonaniu zabójstwa braci Grudniów, podejrzewanych o dokonywanie rabunków. 
Podejrzany zeznał m. in. że konfident "Adaś" Dobrzyński skierował żandarmerię niemiecka 
"do Motycza Leśnego do Filiśkiewiczów po radio", gdzie doszło do potyczki z partyzantką 
żydowską, która "była za świniami u Leona Filiśkieiwcza". Zdarzenie miało miejsce jesienią 
1941r. / k. 26/.  Świadek Hersz Szafir /k. 46/ Fajwel Rotsztajn /k. 47/ zeznają że podejrzany 
pomagał Żydom poprzez ostrzeganie o akcjach niemieckich przeciwko ludności żydowskiej 
oraz ukrywał dwójkę Żydów. Dochodzenie umorzono wobec niestwierdzenia  czynu 
przestępczego.1945,  K 79. Sygn. GK 359/317 
 
Słomka Feliks  podejrzany o to, że pełniąc funkcję agronoma wiejskiego i członka Komisji 
Kontyngentowej kol. Jaszczów wydał w ręce niemieckie kilkunastu ob. kolonii w wyniku 
czego zostali osadzeni w obozie przy ul. Lipowej w Lublinie. Świadek Maciąg Stefan zeznał: 
"jak dali mu niemcy żyda do roboty to wymęczył go i odwiózł do gieta Trawnik" /k. 11/. 
Podejrzanego nie przesłuchano z powodu ukrywania się, dochodzenie umorzono z braku 
dowodów winy. 1945, K 45. Sygn. GK 359/320 
 
Konaszewska Bolesława  podejrzana o wskazanie swojego męża gestapo który ukradł 
szlafrok, w wyniku czego ów został osadzony w więzieniu w Lublinie. W toku śledztwa, 
świadek Klawisz Małgorzata oskarżyła Konaszewską o współpracę z Niemcami oraz 
doniesienie niemieckiemu konfidentowi Belcarzowi Sewerynowi, że Klawisz ukrywa 
żydowskie dziecko, w wyniku czego Klawisz musiała się ukrywać aż do zakończenia 
okupacji. /k.8,9/.  Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1945-46, K 40. 
Sygn. GK 359/322 
 
Ozimek Jan oskarżony o to, że idąc na rękę władzy niemieckiej działał na szkodę ludności 
żydowskiej przez to ze w 1941r. w Tomaszówce pow. włodawski wydał Niemcom Litmana 
Białego, Motka Biegańca i Icka Ekausa oraz w 1942r. we Włodawce pow. włodawski ujął 
ukrywających się w stogu Hersza Cyterszpilera, Abrama Cyterszpilera, i Azryla Lederera, 
których następnie wespół z innymi mężczyznami o nieustalonych nazwiskach odwiózł do 
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obozu w Tomaszówce gdzie Abram Cyterszpil i Azryl Lederer zginęli, zaś Hersz Cyterszpil 
zdołał zbiec. Teczka nie zawiera zeznań świadków ani wniosku o umorzenie. 1945, K 2.  
Sygn. GK 359/323 
 
Chodkiewicz Roman podejrzany o spowodowanie aresztowania Koryckiego Juliana, 
Kosowskiego Czesława i Cudyka. Świadek Trochimiuk Aleksander zeznał, że przez 
Chodkiewicza zginął jego wspólnik Żyd Cudyk, który wielokrotnie przychodził do 
podejrzanego z prośbą o pomoc i pieniądze których nie otrzymał i został zastrzelony przez 
Niemców we wsi w której się ukrywał, ok. 15 km za Lublinem /k.4/. Świadek Dziedzicka 
Zuzanna na pytanie o wspólnika podejrzanego, Żyda Cudyka, zeznała że słyszała że ów Żyd 
prosił Chodkiewicza o zwrot złota i pieniędzy danych na przechowanie, ale czy podejrzany je 
zwrócił tego nie wie /k.8/. Podejrzany zeznał, że żadnych pieniędzy ani złota nie brał od 
Cudyka tylko z nim handlował /k.9/. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 1945, 
K. 75. Sygn. GK 359/331 
 
Michalak Irena podejrzana o współpracę z Niemcami poprzez utrzymywanie bliskiego 
kontaktu z Engelsem Kurtem. Świadek Majewska Maria, lokatorka tego samego domu w 
którym mieszkała Michalak, w Lublinie przy ul. Czeskiej zeznała, że podejrzana została 
aresztowana przez gestapowca Engelsa za przechowywanie w swoim mieszkaniu dwóch 
Żydówek.  Świadek zeznała że Michalak wróciła do domu tej samej nocy /k. 27/. Podejrzana 
w zeznaniu podaje ze aresztowana została 20.10.1943r. i skazana na Majdanek. Wykupiła się 
w drodze na Majdanek i uciekła /k. 38/. Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy. 
1945,  K 45. Sygn. GK 359/332 
 
Podgórski Bolesław  działacz PPR w Lubartowie, podejrzany o to że w 1942r. będąc 
pracownikiem  Urzędu Pracy w Lubartowie brał udział w łapankach ludności celem 
wywiezienia na roboty. Akta zawierają poświadczenie uczciwości podpisane przez członków 
Komitetu Żydowskiego Lubartowa /k. 24/ zeznanie Dumana Icka dot. pomocy w r. 1942r. 
gminie żydowskiej w Ostrowie. Lub. /k. 25/ zeznanie Cyngiel Dawida zaświadczające że 
podejrzany przez cały czas swojej pracy w Arbeitsamcie uprzedzał Żydów o mających 
nastąpić łapankach /k. 30/. Umorzone z braku dostatecznych dowodów winy.1945,  K 100. 
Sygn. GK 359/334 
 
Przybyłowski Aleksander  oskarżony przez Szymańskiego Wiktora, Podkomisarza 
Ziemskiego Powiatowego Urzędu Ziemskiego we Włodawie  m. in. o to że będąc tłumaczem 
doprowadził do ujawnienia żydowskiego pochodzenia uciekiniera z Sobiboru, który podawał 
się za Rosjanina, w wyniku czego ten prawdopodobnie został zastrzelony a także o 
zawiadomienie Niemców że żona innego tłumacza, niejakiego Derejczyka jest Żydówką w 
wyniku czego ten stracił pracę /k. 2/. Ponadto zarzucono mu że był kierownikiem obozu 
Cyganów w Krychowie. Podejrzany zeznał, że zajmował się na polecenie Niemców 
aprowizacją tego obozu. Umorzone z braku dowodów winy. 1946, K 70 /częściowo 
niepaginowane/. Sygn. GK 359/341 
 
Stelmach Włodzimierz były granatowy policjant w Chełmie, podejrzany o współpracę z 
Niemcami i m.in. aresztowanie Nestorowicza Ignacego, który w wyniku tego wywieziony 
został i nie powrócił oraz Janiny Misztal. Świadek Gipsz Ruhla zeznała, że podejrzany 
odnosił się życzliwie do jej męża i mimo że widywał go poza dzielnicą żydowską, nigdy go 
nie wydał /k. 32/. Świadek Okoń Marian, zeznał że podczas rewizji w mieszkaniu Misztalów 
podczas której zabrano znaczną ilość tytoniu, podejrzany tylko towarzyszył żandarmom 
niemieckim nie wykonując żadnych czynności, natomiast rewizji dokonał "jakiś Żyd" /k. 39/  
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Świadek Kupfersztok Fela zeznała, że przebywała w Chełmie w 1942r.i nic złego o 
podejrzanym nie słyszała. Podejrzany wiedział że uciekła do Warszawy gdzie przebywała 
jako aryjka i nie doniósł o tym. /k. 56/. Umorzone z braku dostatecznych dowodów. 
1946,  K 75. Sygn. GK 359/344 
 
Kończak Tadeusz podejrzany o zadeklarowanie przynależności do narodu niemieckiego. 
Podejrzany był podczas okupacji kierownikiem garbarni Brikmana w Lublinie. Świadek 
Zyskind Pinkus zeznał, że podejrzany był agresywny wobec robotników i wykorzystywał złą 
sytuację zatrudnionych w garbarni Żydów dla własnych korzyści materialnych, np. nie 
zwrócił w całości pieniędzy które był winien Żydowi Szwarcmanowi który zginął w obozie 
przy Lipowej w 1943r. /k. 20/. Umorzone z braku dowodów winy. 1946, K 41 /częściowo 
niepaginowane/ . Sygn. GK 359/351 
 
Korenblit Majer oskarżony przez Żydów pochodzących z Hrubieszowa o to, że będąc 
starszym blokowym w obozie w Lemebergu /Loonbergu?/ znęcał się na więźniami i 
spowodował śmierć następujących współwięźniów:  Fajl Szmul, Jakubowicz Leon, Januwer 
Hersz, Lerer Jakób, Bodensztajn Majcie, Kan Aba, Alerhand Motel, Mendel Mandel, 
Goldfarb Jakób /k. 4/. Na korzyść podejrzanego zeznali świadkowie: Blander Abram /k. 6/ i 
Borensztajn Lejba /k. 8/. Umorzone z braku dowodów winy. 1945, K 16. Sygn. GK 359/353 
 
Kurczuk Antoni  podejrzany m. in. w wskazanie kryjówki przy ul. Nadstawnej we 
Włodawie, w wyniku której zostało zamordowanych 37 Żydów /zeznanie św. Kadłubowskiej 
Marii /k. 4/. Świadek Szeftel Abram zeznał, że pomiędzy 1939 a 1942r. podejrzany 
zachowywał się nienagannie i nie jest mu wiadomo czy był donosicielem /k. 44/. Świadek 
Knopmacher Moszek zeznał, że nie słyszała by w wymordowaniu Żydów przy ul. Nadstawnej 
brał udział podejrzany /k. 47/. Umorzono z braku dowodów winy. 1945, K. 50.  
Sygn. GK 359/354  
 
Tomaś Feliks  właściciel restauracji w Krasnymstawie, podejrzany w o współpracę z 
Niemcami i udział w łapankach. Świadek Mandeltort Izrael zeznał, że małżeństwo Tomasiów 
przechowywało przez kilka miesięcy jego brata Mandeltorta Joska /k. 76 i 119/. Umorzone z 
braku winy podejrzanego. 1945, K 125. Sygn. GK 359/357 
 
Osiński Adam, Sławiński Władysław /oraz Jan Konopka/sołtys, zastępca sołtysa oraz 
agronom wsi Nowosiółki pow. chełmski, podejrzani o współpracę z Niemcami i udział w 
wyłapywaniu ukrywających się Żydów. Świadek Cybulski Władysław zeznał, że podejrzani 
przyczynili się do aresztowania Żydów mieszkających w okolicy wsi Nowosiółki, którzy 
zostali zapędzeni do wsi Staw gdzie ich rozstrzelano. Wśród tych których nazwiska świadek 
pamięta byli: Tollar Chemia, Winicki Jankiel, Winicki Ajzyk, Moszek Tolar, Szulklaper Srul, 
Wajntraub Lejzor, Wajntraub Mejer, Sztem Lejba /k. 12/. Świadek Meckier Aleksander 
zeznał, że wówczas wywiezionych i rozstrzelanych zostało 13 rodzin żydowskich ok. 100 
osób /k. 18/ Świadek Kapkowa Katarzyna zeznała że podejrzani wraz z niemiecką policją 
zebrali z okolicznych wsi i wywieźli do wsi Staw ok. 54 rodzin żydowskich. /k. 22/ 
Podejrzany Osiński początkowo potwierdził swój udział w aresztowaniach rodzin 
żydowskich, po czym w toku dochodzenia zeznanie odwołał. Akta w połowie w języku 
rosyjskim wraz tłumaczeniem na polski. Dochodzenie umorzono wobec braku dostatecznych 
dowodów winy Osińskiego i Sławińskiego oraz śmierci Kapki. 1945, K 126. 
Sygn. GK 359/358 
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Niewiadomski Jan  podejrzany o podpisanie deklaracji przynależności do narodu 
niemieckiego. Podejrzany zeznał,  że w 1940 został wywieziony na roboty do Niemiec i tam 
przyjął "poddaństwo niemieckie" po czym został przydzielony do pracy  obozie w Nord-Hauz 
przy piecach krematoryjnych w których palono Polaków i Żydów. Podejrzany podaje, że 
dobijał opornych a po zbombardowaniu obozu i przeniesieniu więźniów do innego obozu 
/nazwy nie pamięta/ sprzedawał co lepsze ubrania po spalonych ludziach a pieniądze wysyłał 
rodzinie. W sprawie nie ma świadków, dochodzenie oparte wyłącznie na zeznaniach 
podejrzanego, przy kolejnym przesłuchaniu odwołanych. 1945-46, K 22. Sygn. GK 359/360 
 
Gontarz Stanisław  właściciel sklepu w Suścu  podejrzany o współpracę z Niemcami. 
Świadek Kajtel Hersz /w innym zeznaniu Kajtel Herman/ zeznał, że podczas okupacji 
posługiwał się fałszywym dowodem tożsamości na nazwisko Gontarz Stanisław oraz że 
podejrzany ostrzegł go o mającej nastąpić obławie na Żydów, dzięki czemu udało mu się 
wyjechać wraz z rodziną do Warszawy. Świadek podaje że wówczas kilkanaście rodzin 
żydowskich zostało zabranych i prawdopodobnie zginęły. Po wsi krążyły pogłoski że ludzi 
tych wydał Gontarz /k. 9 t. 2/. Świadek Furer Helena /Hurkało Helena/ potwierdza zeznania 
Kajtla. /k. 31 t. 2/.Dochodzenie umorzono z braku dowodów winy 1945-46, t.1-K 45,  
 t.2-K 69. Sygn. GK 359/ 365 t.1-2 
 
Kulik Stanisław i Samborski Tadeusz wójt i pomocnik w gminie Zakrzew podejrzani o 
współpracę z Niemcami i przyczynienie się do wysiedlenia z gospodarstw kilku gospodarzy. 
Świadek Topyła Jan zeznał, że w jego obecności Samborski bił Żydów i zabierał im różne 
rzeczy /k. 11/. Umorzone z braku dostatecznych dowodów winy. 1945-46, K 46. 
Sygn. GK 359/366 
 
Kunysz /Knysz/ Eljasz  podejrzany o podpisanie deklaracji przynależności do narodu 
niemieckiego. Truszkowski Kazimierz oskarżył go ponadto o handel z upoważnienia 
Niemców rzeczami zrabowanymi w kołchozach oraz mieniem pożydowskim i pozostałym po 
ludziach zamordowanych przez gestapo /k. 6/. Umorzone z braku dostatecznych dowodów 
winy. 1945, K 41. Sygn. GK 359/376 
 
Jankowiak Franciszek oskarżony podpisanie deklaracji przynależności do narodu 
niemieckiego. Podejrzany przyznał się, że ponieważ żona jego była niemieckiego 
pochodzenia był przymuszany do podpisania deklaracji i w końcu za namową Marii Kłyś, 
podpisał. Ale okres pracy w Domu Żołnierza w Lublinie i swoja uprzywilejowaną pozycję 
wykorzystywał do pozyskiwania i przekazywania informacji o Niemcach tajnym polskim 
organizacjom.  Ponadto przyczynił się do uratowania 3 jeńców Żydów. Świadek Las 
Franciszka zeznała, że byli to: Holcman, Grin Henik /Heniek?/ trzeciego nazwiska nie 
pamięta /k. 87/. 1945-46, K 127 /częściowo niepaginowane/.  Sygn. GK 359/ 377 
 
Czajkowski Andrzej  podejrzany o doniesienie Niemcom, że zatrudniony w firmie 
Zawadzkiego Bronisława w Lublinie Konarzewski Antoni jest z pochodzenia Żydem 
(prawdziwe nazwisko Zajdeman). Ponadto Zawadzki ponoć dołożył wiele starań aby uchronić 
rodzinę Teskich którzy przechowywali u siebie Konarzewskiego. Przesłuchany Konarzewski 
potwierdził że podejrzany wiedział o nim wiele rzeczy które mogłyby mu zaszkodzić 
niemniej nigdy nie był niepokojony i nie podejrzewa by Czajkowski na niego donosił czy w 
jakikolwiek sposób współpracował z Niemcami /k. 26,27/. Umorzono z braku dowodów 
winy. 1946, K 37 /kilka niepagainowanych/. Sygn. GK 359/395  
 
Fydrich Gustaw, Mazur podający się za Polaka z ob. niemieckim, wcielony do wojska 
niemieckiego na terenie Prus Wschodnich. Ranny w okolicy Chełma, ze szpitala zabrany do 
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obozu pracy na Majdanku. Podejrzany że jako obywatel polski podpisał deklarację 
przynależności do narodu niemieckiego. Podczas przesłuchania prosi o przeniesienie do 
obozu dla jeńców wojennych. Brak aktu umorzenia. 1945-46, K 8 /niepaginowane/. 
Sygn. GK 359/404 
 
Gőhler Kurt, żołnierz niemiecki z obywatelstwem niemieckim, urodzony na Górnym Śląsku, 
ranny podczas odwrotu Niemców w okolicy Chełma, zabrany ze szpitala i osadzony w obozie 
pracy na Majdanku. Podejrzany o to, że jako obywatel polski podpisał listę przynależności do 
narodu niemieckiego. W czasie przesłuchania prosi o przeniesienie do obozu dla jeńców 
wojennych. Z korespondenci pomiędzy Miniesterstwem Sprawiedliwości Prokuraturą 
Specjalnego Sądu Karnego w Lublinie, z dnia 19.04.1945 dotyczącą zwrotu akt podejrzanego  
wynika że w tym momencie brak jest  instrukcji dotyczących  traktowania jeńców wojennych. 
Brak wniosku o umorzenie dochodzenia. 1945, K 5. Sygn. GK 359/ 405  
 
Pielech Michał, oskarżony o to że w okresie d czerwca do listopada 1943r. pełnił służbę w 
niemieckiej formacji Wachmanschaft SS i brał udział w dokonywaniu zabójstw osób 
cywilnych oraz akcji poszukiwania Żydów ukrywających się w miejscowości Moszanki gm. 
Jastków w wyniku której spalono żywcem właścicielkę domu w którym ukrywali się Żydzi. 
Skazany wyrokiem z dnia 15.04.1946 na 9 lat więzienia. Skazany w roku 1954r. uzyskał 
roczny urlop zdrowotny z więzienia, teczka zawiera prośbę o dalszy urlop zdrowotny.  
1945-54, K 53. Sygn. GK 359/410 
 
Gugert Fritz sierżant Wehrmachtu, poddał się wojskom sowieckim 16.01. 1945r. w okolicach 
Kutna, przewieziony do Lublina. Brak wniosku o umorzenie dochodzenia. 1945, K 9.  
Sygn. GK 359/411 
 
Scholl Alfred urodzony w Piekarach Śląskich, żołnierz niemiecki, dezerter, ukrywał się w 
Falenicy, przebywający od chwili zatrzymania w obozie pracy w Krzesimowie. 1944-45, K 9. 
Sygn. GK 359/413 
 
Czujkiewicz Edward oficer służby czynnej, podczas okupacji zamieszkały w Chełmie, 
podejrzany o podpisanie folkslity. Akta w przeważającej części zawierają dokumenty dot. 
dochodzenia przeciwko żonie podejrzanego, Czujkiewicz Annie z pochodzenia Niemki z d. 
Weber, pracownicy magistratu, podejrzanej również o podpisanie folkslisty i kontakty z 
gestapo. Świadek Dunajkowa  Paulina zarzuca podejrzanej, że pobierała od uwięzionych 
Żydów "drogocenne klejnoty" obiecując, że ułatwi pracę i zwolnienie /k. 24,25/. Świadek 
Pawełczyk Jadwiga, opiekunka dziecka uwięzionej córki podejrzanej, zeznała, że podejrzana 
urządzała bale dla gestapowców oraz że podczas akcji przeciwko Żydom, Weberowa wydała 
gestapo zatrudnionych u siebie fachowców m.in. Brenerową z synem /k.30/.  Wg licznych 
przesłuchanych w sprawie świadków, Czujkiewicz Anna pracując w magistracie niemieckim 
w Chełmie wykorzystywała swoją pozycję tłumaczki i maszynistki oraz rozliczne znajomości 
z Niemcami do pomocy uwięzionym ludziom, także pochodzenia żydowskiego. Akta 
zawierają poświadczenia podpisane przez ludzi, którzy dzięki jej pomocy przeżyli. M.in. 
GitkaLibhober, Kelberman Ruhla, Kielberman Berko, Szczupak Chil, Cytryn Abram 
ManesBubis Szloma  /k.82-87/ Postanowieniem Specjalnego.Sądu Karnego w Lublinie 
podejrzani zostali zwolnieni z aresztu. 1945-47, K 200 /paginowane do k. 126/. 
Sygn. GK 359/415 
 
 
Golan Anna  podejrzana o podpisanie folkslisty. Podejrzana przyznała się do tego czynu, 
Świadek mjr. Sorkisow zeznał że podejrzana ps. "Przepiórka", współpracowała czynnie z 
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partyzantką i wielokrotnie zalecano jej jak najskuteczniejsze maskowanie się. Świadek 
Skórnik Andrzej zeznał, że podejrzana ratowała Żydów, m.in. w chwili utworzenia getta w 
Lublinie wyprowadziła stamtąd rodzinę Przysuchego (żonę z dwojgiem dzieci) których 
ukrywała u siebie w mieszkaniu przez 2 tygodnie. Świadek Rotszajn Szjndel zeznał, że Golan 
została fałszywie oskarżona przez Mróz Zofię, pierwszą żonę swojego męża Kazimierza 
Mroza. Zwolniona na podstawie decyzji Sadu Specjalnego Karnego w Lublinie. 1944-45, 
K 60 /niepaginowane/. Sygn. GK 359/416 
 
Gutek Józef oskarżony o to, że podczas okupacji na terenie pow. lubartowskiego jako  
urzędnik firmy "Holztransport" brał udział w znęcaniu się nad ludnością cywilną, m.in. w 
miejscowości Łączna bił robotników żydowskich nahajem za zbyt powolne ładowanie drewn. 
Brak wniosku o umorzenie. 1946, K 9 /niepaginowane/. Sygn. GK 359/418 
 
Jankowska Janina  oskarżona o to że w okresie od 1939 d9 1944 w Józefinie, gm.. 
Konopnica informowała niemieckie władze bezpieczeństwa o miejscach przebywania 
partyzantów polskich i żydowskich. Wydała m.in. rodzinę Michalczaków z Józefina oraz 
dwóch Żydów nieustalonego nazwiska którzy zostali rozstrzelani przez gestapo. Brak 
wniosku o umorzenie. 1944, K 5 /niepaginowane/.  Sygn. GK 359/427 
 
Osiak Jan przedwojenny sołtys we wsi Baranówka, gm. Łuck, później pracownik tajnej 
policji podejrzany o współpracę z Niemcami i m.in. o aresztowanie dwóch Żydów i Żydówki 
Janklowej. Umorzone z braku dowodów winy. 1944.  K17 Sygn.  GK 359/432.  
 
Kaczmarek Ignacy  komendant posterunku policji granatowej w Żółkiewce, oskarżony o 
udział w pacyfikacjach ludności polskiej i żydowskiej, m.in. zabicie w miejscowości Roski 
Żydówki o nieustalonym nazwisku. Brak wniosku o umorzenie. 1944, K 2. 
Sygn. GK 359/433   
 
Węcławski Stanisław sołtys wsi Popkowice gm. Urzędów, któremu zarzucono, że w 1942r. 
wydał 3 Żydów ukrywających się w pustym domu należącym do Trześniewskiej Genowefy, 
w wyniku czego, ludzie ci zastrzeleni zostali przez żandarmów niemieckich na terenie 
tamtejszego browaru. Podejrzany zeznał, że Trześniewska powiedziała mu o przyjściu Żydów 
do jej domu a podejrzany zameldował o tym do władz niemieckich które miały ich 
wylegitymować /k. 3/ Świadek Trześniewska zeznała, że kiedy zorientowała się że w jej 
domu są Żydzi, poszła poradzić się sąsiada Węcławskiego Józefa u którego przebywał w tym 
momencie sołtys wsi. Czy sołtys zameldował o tym Niemcom świadek nie wie /k.11/. 
Umorzono wobec braku dowodów winy.  1944-45, K 34. Sygn. GK 359/444 
 
 
Kwerendę zakończono na Sygnaturze GK 359/450 
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